Akademický senát Pedagogické fakulty
Univerzity Palackého v Olomouci
Žižkovo náměstí 5, 771 40 Olomouc
Předseda AS PdF UP: tel. 585635309, e-mail jan.michalik@upol.cz
Kancelář AS PdF UP: tel. 585635012, e-mail emilie.petrikova@upol.cz


Zápis z řádného zasedání Akademického senátu PdF UP
konaného dne 19. 2. 2020


Přítomno:  16 senátorů, 3 hosté (dle prezenční listiny)
Omluveno:   5 senátorů

Program:
1. Zahájení
2. Schválení programu, ověření zápisu a kontrola usnesení z posledního zasedání
3. Příprava voleb do AS PdF UP a AS UP na funkční období 2020-2023. Volba členů volební komise pro volby do AS PdF UP a dílčí volební komise pro volby do AS UP a jmenování předsedů obou komisí
4. Projednání záměru nového studijního programu
5. Informace vedení fakulty 
6. Informace ze zasedání AS UP
7. Studentská rubrika
8. Různé


1 Zahájení
Jednání zahájil a řídil předseda AS PdF prof. Michalík, senát je usnášení schopný.


2 Schválení programu, ověření zápisu a kontrola usnesení z posledního zasedání
Senátoři nezaslali připomínky k programu dnešního zasedání, avšak proděkan Neumeister z důvodu nutnosti zúčastnit se souběžného jednání RVH UP požádal o přednostní projednání záměru nového studijního programu. 
Návrh usnesení č. 1:
	Akademický senát PdF UP schvaluje změnu program dnešního zasedání ve smyslu záměny pořadí bodů č. 3 a 4.


O návrhu bylo hlasováno aklamací a byl jednomyslně schválen (přítomno 16 senátorů, pro 16, proti 0, zdržel se 0).
	Kontrolu zápisu provedla místopředsedkyně AS PdF doc. Plevová. AS PdF na řádném zasedání dne 4. 12. 2019 schválil materiál týkající se přípravy voleb do AS PdF UP a AS UP, jehož jednotlivá ustanovení jsou postupně plněna. K zápisu nebyly doručeny připomínky, proto předseda konstatoval, že zápis lze považovat za schválený. 


3 Projednání záměru nového studijního programu
K tématu vystoupil s úvodní informací proděkan Neumeister. V souladu se strategií rozvoje doktorských studijních programů na fakultě předkládá vedení fakulty záměr nového studijního pro DSP „Matematická gramotnost ve vzdělávání/Numeracy in Education“. Záměr programu byl již schválen pedagogickou komisí UP (pouze s malou připomínkou k anglickému názvu, jež byla vypořádána). Po případném komplexním schválení ve všech zainteresovaných orgánech fakulty bude dále návrh předložen RVH UP.
K návrhu nebyly vzneseny připomínky.
Návrh usnesení č. 2:
	Akademický senát PdF UP schvaluje záměr studijního programu DSP „Matematická gramotnost ve vzdělávání/Numeracy in Education“.


O návrhu bylo hlasováno aklamací a byl jednomyslně schválen (přítomno 16 senátorů, pro 16, proti 0, zdržel se 0).
Proděkan Neumeister poděkoval za tento postoj AS PdF a upozornil, že bude-li nový obor akreditován, bude senátu předložen návrh na doplnění seznamu studijních oborů vyhlašovaných pro studijní rok 2020/2021.


4 Příprava  voleb  do  AS PdF UP  a  AS UP  na  funkční období 2020-2023. Volba 
   členů volební komise  pro volby do AS PdF UP  a dílčí volební komise  pro volby  
   do AS UP  a jmenování předsedů obou komisí
Prof. Michalík provedl  rekapitulaci kroků, jež byly učiněny pro zajištění voleb. Byl schválen harmonogram průběhu voleb. Předseda AS PdF dále jednal s proděkankou Šobáňovou o zajištění propagace, tým proděkanky připravil návrhy, jež byly senátorům zaslány k vyjádření. Propagační kampaň již byla zahájena, na webu se objevil první banner. V harmonogramu voleb není řešena samotná předvolební kampaň a aktivity kandidátů – v této souvislosti se dotázal, jaký mají senátoři názor na řešení tzv. volební kampaně, zajištění informovanosti členů akademické obce a např. také využití sociálních sítí v rámci předvolební kampaně. 
Diskuse
Doc. Langer 
Některé fakulty nabízejí možnost vyvěsit teze kandidátů na stránkách senátů – dává ke zvážení, zda také kandidátům toto nabídneme, resp. zda budeme limitovat rozsah.
Senátor Kuldan 
Doporučuje zmíněnou možnost realizovat, kandidáti by měli mít stejné možnosti
Proděkan Neumeister
Upozornil na stanovisko děkanky fakulty, jež tentokrát hodlá určit prostor pro výhradní umístění volebních, v jiných společných částech fakultních budov toto bude zakázáno z důvodu zamezení poškozování majetku fakulty.
Senátorka Mgr. Houšková 
Doporučuje umožnit kampaň formou informačních letáků na určeném místě – přispěje to k orientaci studentů.
Doc. Langer 
Doporučuje požádat vedení o vymezení prostoru (např. chodba vedle podatelny). Pokud by šlo o propagaci kandidátů na webu AS PdF a na sociálních sítích fakulty, pak vhodnou formou by bylo vyvěšení seznamu kandidátů s připojeným linkem na vlastní propagační spot kandidáta. Web fakulty by byl „pouhým“ rozcestníkem. 
Prof. Michalík 
Pravidla – pokud je AS PdF stanoví – musí být nediskriminační. Rekapituloval dosavadní zkušenosti s pojetím plakátování. Podpořil stanovisko doc. Langera k propagaci kandidátů na sítích. 
Senátor Kuldan 
Stručně shrnul poznatky z probíhající kampaně na FF UP – facebook fakulty vyvěsil etický kodex pro kandidáty.
Doc. Langer 
AS PdF může kandidáty pouze vyzvat či doporučit určitá pravidla, avšak vzhledem k tomu, že nejsou stanoveny sankce, nemůže vymáhat jejich dodržení.


Doc. Kopecký 
Vytvořit etický kodex bez sankcí nemá praktický význam. Úložiště pro propagaci kandidátů doporučuje zajistit ve vlastní režii kandidátů, mimo fakultu. Fakulta by sloužila pouze jako rozcestník.
Doc. Vitásková 
Doporučuje pro propagaci kandidátů zachovat obě možnosti, jak webovou, tak i listovní, zde lze stanovit limity rozsahu.
Senátor Bc. Voráč 
Upřesnil si některé možné postupy webové prezentace.
Prof. Michalík 
Stručně rekapituloval dosavadní vyjádření k webové prezentaci na stránkách AS PdF.  Obdobně by věc mohla být řešena na fakultním facebooku a instagramu. (K tomuto doc. Kopecký navrhnul, aby byl stanoven termín, k němuž budou kandidáti moci dodávat linky na své propagační stránky.) Upozornil dále na skutečnost, že pro propagaci budou zřejmě využívány prostory kateder. V reakci proděkan Neumeister konstatoval, že sankce zde asi nebudou možné. V doplnění dr. Synek a doc. Kopecký uvedli, že v prostorách kateder lze využít nástěnky.
Dr. Kroupová 
Problémem budou volně ložené letáky (např. v učebnách).
Doc. Regec, dr. Neumeister
Komentovali zmiňovanou (ne)možnost sankce za umístění reklamy kandidáta na zakázané místo.
Doc. Langer 
Senát může formulovat zásady předvolební kampaně a vyzvat všechny kandidáty, aby je respektovali. Následně kandidáta, který toto nedodrží, by bylo možné veřejně pranýřovat. 
Prof. Michalík
Průběžná rekapitulace bodů, na nichž se zatím senátoři shodli: zřízení společného prostoru s možností letákové prezentace každého kandidáta o maximálním rozsahu 1-2 stránek A4; využití prostorů pracovišť ponechat v režii pracovišť; nástroje proti případnému zneužití společných prostor fakulty AS PdF nemá. K několikrát zmiňovanému dodržování pravidel prof. Michalík konstatoval, že v této chvíli žádná pravidla nejsou kodifikována. Proto by se AS PdF měl buď tomuto tématu vyhnout, nebo pravidla vytvořit – a tedy určit, kdo a do kdy je zformuluje, kdy budou projednána/schválena, kdy budou zveřejněna. Pro info: nominace kandidátů se podávají od 24. 2. do 5. 3. 2020, kandidátní listina bude zveřejněna 13. 3. 2020. AS PdF by tedy např. mohl doporučit, aby kampaň byla zahájena od 13. 3. 
Senátoři se většinově vyjádřili pro formulaci stručného textu s pokyny a doporučeními pro kandidáty. K možnému obsahu se postupně vyjádřili dr. Kroupová, doc. Kopecký, doc. Plevová, dr. Synek, doc. Vitásková, prof. Michalík.
Doc. Langer
	Upozornil na ustanovení k volebním komisím, které mají v průběhu volební kampaně také některé pravomoci.
Senátor Kuldan
	Zmínil otázku propagace voleb v prostorách kateder, které jsou dislokovány mimo hlavní budovu.
	Toto téma bylo ukončeno bez usnesení. Formulací návrhu textu pro kandidáty byli pověřeni doc. Vitásková a doc. Kopecký, přičemž byla rekapitulována doporučená témata. V termínu do 21. 2. text zpracují, ten bude následně kanceláří AS PdF rozeslán senátorům k připomínkám a po konečných úpravách bez zbytečného prodlení rozeslán k hlasování per rollam. Souběžně předseda AS PdF projedná jeho zveřejnění s týmem proděkanky Šobáňové.

Jednání AS PdF opustil senátor doc. Langer. AS PdF je nadále usnášení schopný.

Bc. Voráč 
Bude na fakultě propagace konání voleb, zejména ve směru ke studentům? Napomohlo by to lepšímu pochopení funkce AS PdF. V reakci prof. Michalík přislíbil zpracování takovéhoto textu. Ten bude zavěšen na webu. 
Senátor Kuldan 
FF UP má takovýto materiál zveřejněn. K tomuto prof. Michalík uvedl, že pozvánku k volbám a doprovodný informační text zašle prostřednictvím kanceláře  na všechny studentské i zaměstnanecké maily, a to ještě před zahájením předvolební kampaně.
Také toto téma bylo ukončeno bez usnesení.

Prof. Michalík poté poděkoval senátorům za doručené návrhy na členy volebních komisí (všichni nominovaní vyslovili s nominací souhlas). Komise byly sestaveny tak, aby bylo rovnoměrné zastoupení učitelů a studentů, jakož i zástupců jednotlivých oborů. Ve smyslu platného volebního řádu AS UP je rozdíl mezi fakultní a univerzitní komisí – AS PdF volí jak složení volební komise pro volby do AS PdF, tak také jejího předsedu. Komise pro volby do AS UP si svého předsedu a místopředsedu volí již sama na svém prvním setkání.
Jako skrutátoři pro volby byly navrženy Z. Matějčková (navrhuje senátorka Mgr. Houšková) a dr. Dobešová Cakirpaloglu (navrhuje dr. Szotkowski).
Návrh usnesení č. 3:
	Akademický senát PdF UP schvaluje senátorky Z. Matějčkovou a dr. S. Dobešovou Cakirpaloglu jako skrutátorky voleb realizovaných na dnešním zasedání.


O návrhu bylo hlasováno aklamací a byl většinou hlasů schválen (přítomno 15 senátorů, pro 12, proti 0, zdrželi se 2, nehlasoval 1).

Výsledky hlasování o volbě členů komise pro volby do AS PdF UP: 
Počet rozdaných hlasovacích lístků (12 kandidátů): 	15
Počet kladných hlasů (11 kandidátů):	14
Počet neplatných hlasovacích lístků:	0
Počet záporných hlasů (1 kandidát):	1
Zdrželi se hlasování:	0
Všech 12 nominovaných kandidátů na členy komise pro volby do AS PdF UP bylo zvoleno. Tento závěr bude zaznamenán jako usnesení č. 4.

Výsledky hlasování o volbě členů komise pro volby do AS UP: 
Počet rozdaných hlasovacích lístků (12 kandidátů): 	15
Počet kladných hlasů (12 kandidátů):	15
Počet neplatných hlasovacích lístků:	0
Počet záporných hlasů:	0
Zdrželi se hlasování:	0
Všech 12 nominovaných kandidátů na členy komise pro volby do AS UP bylo zvoleno. Tento závěr bude zaznamenán jako usnesení č. 5.

Prof. Michalík poté požádal o nominace na funkci předsedy komise pro volby do AS PdF UP. Byla nominována pouze jedna kandidátka, a to Mgr. Dagmar Pitnerová, Ph.D., přičemž zazněla informace, že se svou případnou nominací vyjádřila předběžný souhlas.

Výsledky hlasování o volbě předsedkyně komise pro volby do AS PdF UP: 
Počet rozdaných hlasovacích lístků: 	15
Počet kladných hlasů:	14
Počet neplatných hlasovacích lístků:	0
Počet záporných hlasů:	1
Zdrželi se hlasování:	0
Mgr. Dagmar Pitnerová, Ph.D., byla zvolena předsedkyní komise pro volby do AS PdF UP. Tento závěr bude zaznamenán jako usnesení č. 6.

	Prof. Michalík konstatoval, že osloví všechny zvolené členy volebních komisí mailem a bude je o výsledku dnešních voleb informovat. Svolá komisi pro volby do AS UP, aby mohla být provedena volba předsedy a místopředsedy komise (s vědomím AS PdF navrhne na tuto funkci JUDr. Z. Novákovou, Ph.D.). Dále uskuteční jednání se zvolenou předsedkyní komise pro volby do AS PdF UP a projedná všechny podstatné záležitosti – o termínu tohoto jednání budou senátoři informováni a mohou se dle svého zájmu zúčastnit. 


5 Informace z AS UP
Doc. Vitásková 
Stručně shrnula informace o jednáních AS UP, která se značnou měrou zaměřují na komplikovanou situaci na PřF, na zřizování nového výzkumného ústavu, na činnost Etické komise UP. K aktuální krizi bylo vše podstatné zveřejněno, stanovisko předsedy AS UP je zavěšeno v UP reflexi. Pracovní komise ke zřízení ústavu pracuje tak, že problematické body postupně řeší, vznikla i pracovní komise pro etický kodex. Senát formuloval výzvu k akademické obci, aby vše, co se veřejně řeší, bylo v souladu s platnými univerzitními normami a obecně s etickými zásadami. Diskuse se také zaměřila na otázky, kde je vhodná platforma pro diskusi tohoto typu. Hodně se v této souvislosti řešily způsoby komunikace.
Senát dále rozhodoval o změnách ve Vědecké radě UP a o změně volebního řádu AS FZV.
Ke krizové situaci doporučuje doc. Vitásková sledovat UP reflexi. Vyzdvihla roli doc. Langera a jeho podíl na výsledku složitých jednání. Zodpověděla dotazy přítomných senátorů (např. možnost využití mediátora, odraz situace ve vnímání studentů).

Jednání AS PdF opustila senátorka doc. Vitásková. Senát je nadále usnášení schopný.


6 Informace vedení fakulty
Doc. Regec
V oblasti rozpočtu doposud neznáme letošní podklady – situace na UP zatím není jasná, spíše však čekáme nárůst prostředků..
S platností od ledna byla zvýšena částka vypláceného doktorského stipendia. V této souvislosti proděkan konstatoval, že fakulta již delší dobu tato stipendia dotuje, neboť finanční příděl z ministerstva je mnohem nižší. Proto lze předpokládat další úpravu (zřejmě někdy v září 2020).
Na UP se řeší strategický plán na rok 2021+. Oproti doposud platnému strategickému plánu 2020 bude zřejmě obsahovat nově formulované náměty a oblasti – např. příspěvek univerzity k životnímu prostředí, vznik celouniverzitní doktorské školy aj. Současně je jako téma nastiňováno snížení administrativní zátěže.
RVO a výsledný příspěvek za vědecké výstupy – pracuje se na systému pro celouniverzitně platný výpočet hodnoty publikačního výstupu. Nově zde svou roli např. bude hrát i kategorizace vydavatelství, která bude nově v rámci UP uplatněna. Dotaz senátorky Houškové na konkrétní předpokládaný dopad pro konkrétního pracovníka byl zodpovězen ve smyslu, že fakulta nepochybně bude moci přizpůsobit svá kritéria, Dopad na pracovníky ovšem může nastat. Pracovníci budou mít dostatečné a včasné informace. K dotazu doc. Kopeckého sdělil proděkan, že k hodnocení pracovníků podle impaktů by mělo dojít již od příštího roku.
Konference SVOUČ byla tematicky  přizpůsobena letošnímu Roku Komenského.
Erasmus+  – fakulta dlouhodobě konstatuje nízký zájem studentů.
Následky světové epidemie koronaviru se projevují i v univerzitním životě. Čeští studenti, kteří pobývali v Číně, jsou doma v bezpečí. Je ohroženo velké množství mobilit i organizace letních škol. Komentář k opatřením, jež UP uplatnila směrem k čínským studentům, přednesla dr. Kvintová, která zodpověděla i dotaz dr. Synka: doposud není stanoveno, kdy se s konečnou platností rozhodne ve věci letních škol.
Česká asociace doktorandek a doktorandů požádala o propagaci svých aktivit. Jedná se o zapsaný spolek, který sdružuje studentky a studenty v doktorském studiu v ČR s cílem zlepšovat kvalitu a podmínky doktorského studia v ČR..


7 Studentská rubrika
Senátorka Z. Matějčková
Vystoupila se žádostí studentů oboru Učitelství pro 1. st. ZŠ týkající se zejména reflektované praxe. Přednášky neprobíhají tak, jak by měly, od střediska praxí přichází informace o obtížích se zajištěním praxe. Učitelé na školách tvrdí, že nemají dostatečné informace, pro studenty neproběhla instruktáž, materiály vytvářené studenty nejsou následně reflektovány. Studenti se domnívají, že reflektovaná praxe v rámci Olomouce nesplňuje účel, a navrhují možnost zvážit praxi v místě bydliště s tím, že student by si praxi zajistil sám. Dále navrhují, aby pro učitele v garantujících školách bylo připraveno více podkladů.
K tématu se stručně vyjádřili doc. Růžička a dr. Pastieriková. 
Dle prof. Michalíka se tento námět vyskytuje opakovaně. V této fázi bychom mohli požádat proděkana pro studijní záležitosti, aby svolal neformální schůzku s navrhujícími studenty, kde by bylo možno projednat požadovaná opatření. V reakci senátorka Matějčková vyslovila souhlas; uvedla v doplnění, že podobný návrh a připomínky k průběhu praxí již studenti vyslovili v rámci evaluace výuky za minulý semestr, avšak ze strany pracoviště nebylo adekvátně reagováno. 
	Dále se k tématu připojil Bc. Voráč dotazem, zda fakulta má možnost uplatnit na fakultních školách kontrolní mechanismy zaměřené na kvalitu učitelů. Studenti se totiž občas setkají s nevyhovujícím zajištěním své praxe. K tomu předseda AS PdF konstatoval, že validní odpověď by mohl poskytnout pouze nepřítomný proděkan pro studijní záležitosti.  

Jednání AS PdF opustily senátorky Z. Matějčková a doc. Plevová.


8 Různé
Dr. Pastieriková
Vzhledem k tomu, že od doby dokončení stavby nebylo zajištěno mytí oken v novém traktu, mělo by vedení fakulty zajistit nápravu. 
Podnět bude přítomným statutárním zástupcem předán tajemnici fakulty.

Prof. Michalík
Možné termíny zasedání AS PdF, kde by mohl být projednán návrh rozpočtu fakulty na rok 2020: 8. 4. 2020, 15. 4. 2020, nebo 22. 4. 2020. 

Mgr. Houšková
	Upozornila na problémy s mailovým doručením pozvánky na dnešní zasedání.



V Olomouci 20. 2. 2020
Zapsala: Mgr. E. Petříková
Zápis schválil: prof. Mgr. PaedDr. Jan Michalík, Ph.D.



Usnesení ze zasedání AS PdF UP dne 19. 2. 2020



1. Akademický senát PdF UP schvaluje program dnešního zasedání ve smyslu záměny pořadí bodů č. 3 a 4.
2. Akademický senát PdF UP schvaluje záměr studijního programu DSP „Matematická gramotnost ve vzdělávání/Numeracy in Education“.
3. Akademický senát PdF UP schvaluje senátorky Z. Matějčkovou a dr. S. Dobešovou Cakirpaloglu jako skrutátorky voleb realizovaných na dnešním zasedání.
4. Akademický senát PdF UP schvaluje komisi pro volby do AS PdF UP ve složení: I. Hrubešová, Z. Kozáková, J. Nábělková, M. Otavová, D. Pitnerová, V. Růžičková, R. Krátká, K. Marciánová, Z. Melounová, L. Pilátová, P. Střílková, J. I. Vinkler.
5. Akademický senát PdF UP schvaluje komisi pro volby do AS UP ve složení: D. Cibáková, J. Chrastina, K. Krahulcová, J. Křížová, Z. Nováková, E. Urbanovská, L. Flekačová, B. Hudcová, L. Kovářová, Z. Matějčková, K. Mikulcová, M. Smolíková.
6. Akademický senát schvaluje Mgr. Dagmar Pitnerovou, Ph.D., do funkce předsedkyně komise pro volby do AS PdF UP.
